
Farního sboru Českobratrské církve evangelické v Poděbradech

SBOROVÝ DOPIS
ZÁŘÍ 2023

NADCHÁZEJÍCÍ UDÁLOSTI

Seniorátní setkání mladší mládeže 
v Poděbradech
(1.–2. září, 16:00)

Polabská evangelická pouť
(sobota 2. září, 9:00)

GlorietFEST
(sobota 16. září, 14:00)

Sjezd mládeže v Čáslavi
(6.–8. října)

Oslavy 70. výročí první ordinace 
žen v ČCE v Poděbradech
(sobota 21. října , 10:00)

PRAVIDELNÁ SETKÁNÍ

Bohoslužby 
(neděle, 9:45)

Nedělka pro děti 
(neděle, 9:45, během bohoslužeb)

Kavárnička 
(pondělí, 14:00)

Maminky s dětmi
(čtvrtek, 9:00)

Biblická pro mladší děti
(termín v jednání)

Biblická pro starší děti
(termín v jednání)

Česko-ukrajinský klub stolních her
(termín v jednání)

Konfirmační
(dle domluvy)

Mládež
(dle domluvy)

Kalendář

Milí čtenáři sborového dopisu,

prázdniny jsou za námi, snad pro většinu 
z nás naplněné dobrými aktivitami a radostí. I 
ve sboru se toho mnoho událo, tak snad nás to 

Pastýřský list k jednotě církve 
Pavel POKORNÝ

Milé sestry, milí bratři, 

nejvyšší orgán naší církve přijal dne 27. 
května t. r. toto usnesení: „Synod ČCE souhla-
sí s možností požehnání svazků osob stejného 
pohlaví, pokud o to požádají. Synod ČCE vní-
má, že názory na tuto otázku nejsou v církvi 
jednotné, podporuje činnost komise pro sou-
žití s LGBTQ lidmi a pokračování diskuse 
v církvi o tomto tématu. Synod konstatuje, že 
žádný kazatel není povinen žehnat svazkům 
osob stejného pohlaví.“   

Pro žádné společenství není snadné ani pří-
jemné si připustit, že se v něčem jeho členové 
neshodují. Oceňuji odvahu synodu přiznat 
otevřeně, jak na tom jsme. Přitom je třeba si 
uvědomit, že synodní usnesení jen konstatuje 
různost názorů v této věci, kterou mnozí vní-
máme již řadu let. Synod tedy nevnáší do cír-
kve rozkol, nýbrž uznává oprávněnost toho i 
onoho postoje.  

Při synodním jednání jsme si mohli uvědo-
mit, v čem jsme naopak zajedno. Naše jednota 
je založená hlouběji než zmíněné rozdíly. Kaž-
dý z nás se vztahujeme ke Kristu, k jeho evan-
geliu. Své názory utváříme pod osobním doty-
kem Božího slova, ve svobodě a odpovědnosti 
před tváří Boží. A patří k zásadám naší církve, 
že do této osobní svobody a odpovědnosti žá-
dným  administrativním usnesením neza-
sahuje.  

Rozhovor na synodu jsme vedli ve vzáje-
mném respektu a s ohledem na druhé, zvláště 
na ty, kdo jsou v menšině. Totéž by mělo platit 
pro rozhovor ve všech církevních grémiích i 
mezi jednotlivci. A je odpovědností starších 
církve, aby hájili prostor svobody a chránili 
slabší před nátlakem a manipulací.   

Není to zdaleka poprvé, kdy se církevní spo-
lečenství vyrovnává s růzností ve svých řa-
dách. Můžeme k tomu nacházet četné biblické 
analogie, zvláště v epištolách, např. Římanům 
14. Silně mi odtud zaznívá upozornění, aby-
chom druhé nesoudili ani nezlehčovali.  

Zachovat a posílit naše církevní společen-
ství je mým osobním zájmem. Nabízím setká-
ní a rozhovor jednotlivcům i staršovstvům. 
Komukoli, pro koho je těžké toto synodní u-
snesení přijmout.   

Svatodušní svátky, které jsme nedávno sla-
vili, svědčí o rozmanitosti, která ke každému 
promlouvá jeho jazykem, i o jednom společ-
ném zdroji, z něhož tato rozmanitost vychází a 
který zároveň všechny pojí.  

A proto prosím: „Snášejte se navzájem 
v lásce a usilovně hleďte zachovat jednotu Du-
cha, spojeni svazkem pokoje.“ (Ef 4,2-3) 

Pán Bůh vám žehnej,  

Pavel Pokorný, synodní senior

spíš povzbudilo, než vyčerpalo. Zářijový roz-
jezd školního roku je před námi, těšíme se na 
setkání při některé z příležitostí, kterých ne-
bude málo!

Za staršovstvo zdraví
Martin Fér



Ve dnech od 1. do 5. července se na již velmi 
dobře prozkoumaném tábořišti Na sluneční 
stezce v malebné přírodě u vesnice Bratřice 
konal evangelický minitábor – tábor dětí a je-
jich rodičů. Letošním tématem bylo soupeření 
mezi dětmi, rozdělenými do skupinek na Tr-
paslíky, Víly a Elfy, a Jezerními lidmi, mládež-
níky, kteří pro děti připravovali program. 
Součástí programu byly různé hry – cesty po 
fáborkách s úkoly, běhací hry a také noční 
stezka odvahy. K tomu děti čekaly také kreati-
vní činnosti, ve kterých vytvářely náhrdelníky 
nebo si kreslily. Volné chvíle jsme si krátili 
hraním společenských her, šátkované a bad-
mintonu. O jídelníček se tento rok poprvé 
starali rodiče, kteří se tohoto úkolu ujali s vel-
kou vervou, a tak jsme si i v táborových pod-

Minitábor
Bedřich BRYNYCH

mínkách mohli pochutnat například na rajské. 
Každý den jsme společně zakončili u táboro-

Letošním tématem tábora pro starší děti, 
který se již tradičně konal na tábořišti v Bra-
třicích, byl Harry Potter. Každý z táborníků 
dostal zvací dopis z Bradavic s instrukcemi 
pro začínající kouzelníky. Měli jsme to štěstí, 
že nás celým táborem provázelo krásné 
slunečné počasí, až na jeden malý příjemný 
deštík. Celková atmosféra byla skvělá jak mezi 
dětmi, tak i vedoucími, nejspíše proto, že se 
celý sehraný vedoucovský tým skládal výhrad-
ně ze sborové mládeže (i vzdálenější přespolní 
tam počítáme) a to včetně šikovných kucha-
řek. Hlavní programový vedoucí byl Jonáš 
Fér, v kuchyni kralovaly Anežka Ryglová a 
Evička Dubová, o zdraví se starala Natalka 
Frančíková. Ducháč pro mladší si vzaly na 
starosti Anička Zalabáková s Luisou Hof-
manovou. Pro starší Martin Fér a jednou 
zaskočil i Matěj Fér. Letos mezi nás poprvé 
také zavítalo pět ukrajinských táborníků, kteří 
se i přes lehkou jazykovou bariéru ve skupin-
kách začlenili a s nadšením se účastnili všech 
her a dalších táborových aktivit, jako je du-
cháč („duchovní program“), plnění výzev nebo 
také každovečerní táborák. Troufám si říct, že 
se letošní tábor vydařil na jedničku, spokojené 
byly děti a samozřejmě i dospělí a doufám, že 
se také za rok sejdeme v tak hojném počtu.

Tábor
Markéta RYGLOVÁ

Pozvánka

vého ohně, kde jsme zpívali písničky, společ-
ně četli knížku a opékali buřty.



Významná data a události poděbradského sboru ČCE
Z kronik vybírá Vladimír RUDAJEV

Období od r. 1969 do 1988 

Toto dvacetileté období spadá do šedé nor-
malizace v naší zemi. Samozřejmě, že politic-
ká situace se projevuje i v životě sboru. I když 
rozhodně nemá vliv na bohoslužby a jejich 
význam, projevuje se však v omezování vněj-
ších kontaktů sboru. Je silně omezována eku-
menická aktivita a možnosti návštěv zahra-
ničních kazatelů. Celé toto období je farářkou 
našeho sboru sestra Marie Čejková, která svou 
práci vykonává vzorně. Její činnosti velmi 
podporuje staršovstvo a je oblíbena celým 
sborem.

Na vánoce 1968, ještě v rámci ekumeny, 
nacvičuje společně evangelický i katolický pě-
vecký kroužek Hradilovu Vánoční mši, která 
je pak zpívána na půlnoční mši v katolickém 
kostele a na Boží hod vánoční v našem evan-
gelickém kostele. Je to však jedna z posled-
ních ekumenických akcí, která byla v době 
normalizace konána. Dne 12. ledna 1969 si 
sbor připomněl 30 let trvání pěveckého krou-
žku. I když byl vytvářen velký tlak proti cír-
kvím, tak návštěvnost na bohoslužbách 
stoupala. Např. na velikonoce 1969 byla účast 
220 lidí. Lidé v kázáních hledali posilu. V roce 
1972 si sbor s poděkováním připomněl dese-
tileté trvání naší modlitebny. 

V uvedeném období opustilo náš sbor ně-
kolik významných bratrů a sester. V červenci 
1971 zemřela manželka našeho dlouholetého 
kazatele prof. J. B. Jeschke sestra Methe 
Bűrck Jeschke, která mnoho let vedla náš 
pěvecký kroužek. Její manžel, prof. Dr. J. B. 
Jeschke nás opustil 23. 9. 1977 ve věku 75 let. 
Prof. Jeschke vedl náš sbor 30 let (1931 – 
1961). Poslední rozloučení s ním se konalo 
v Praze ve Strašnicích. Na pohřbu kázal sy-
nodní senior Dr. Václav Kejř, senior Bohumil 
Betka a děkan bohoslovecké fakulty Dr. Ama-
deo Molnár. 

2. 3. 1975 zemřel dlouholetý presbyter a 
vynikající kronikář br. Josef Caňkář. Bratr 
farář Jaromír Sklenář, který počátkem pade-
sátých let působil v našem sboru jako vikář, 
zemřel ve věku 53 let 27. 9. 1979. Ve věku 77 
let v dubnu roku 1984 zemřel br. Jaroslav 
Hampl, který byl v letech 1958 až 1970 
kurátorem našeho sboru. Téhož roku, 26. 
června, zemřel stavitel br. Jaroslav Peřina (85 
let), který byl po mnoho let presbyterem 
sboru a významně se podílel na přestavbě 
staré fary. Naše současná modlitebna je 
v podstatě jeho dílem.

V období 1969 až 1988 se v našem sboru 
vystřídali celkem čtyři kurátoři. Byli to br. 
Jaroslav Hampl, který byl kurátorem v letech 
1958 až 1970, pak následoval br. Josef Lounek 
starší, který byl kurátorem v období 1970 – 
1976, po něm byl pět let kurátorem br. 
Vlastimil Hajský (1976 – 1981). Ten v roce 
1981 odchází jako vikář do Libice nad Ci-
dlinou. V letech 1982 až 1988 byl kurátorem 
br. Vladimír Kubíček (1982 – 1988). 

V listopadu 1976 oddal br. Senior Josef 
Batelka v naší modlitebně sestru farářku Ma-
rii Čejkovou a s br. farářem Vladimírem Tai-
chem. Sestra farářka nabídla tehdy star-
šovstvu, aby farářem poděbradského sboru se 
stal její manžel Vladimír Taich. Staršovstvo i 
sbor však jednomyslně potvrdil nadále sestru 
M. Čejkovou – Taichovou jako farářku podě-
bradského sboru. Tímto rozhodnutím byl 
vyjádřen dík i úcta k činnosti s. farářky. Br. 
farář Taich převzal sbor v Hořátvi. Jeho 
instalace v tomto sboru byla v listopadu 1980.

Na sborovém shromáždění v červnu 1986 
bylo připomenuto výročí 100 let kazatelské 
činnosti v Poděbradech a devadesátileté výro-
čí vytvoření samostatného poděbradského 
sboru. 

V období normalizace byla přerušena eku-
menická setkání, prakticky se neuskutečnily 
žádné návštěvy zahraniční kazatelů v našem 
sboru a nedělní kázání byla pravidelně sle-
dována kontrolorem z národního výboru. Po 
celých dvacet let Poděbradský sbor, jako jeden 
z mála, každý rok věnoval vždy 6. července 
vzpomínku na Mistra Jana Husa.

Pozvánka



adresa: Českobratrská církev evangelická
Husova 141
Poděbrady, 290 01

telefon: 721-832-383
email: podebrady@evangnet.cz

web: http://podebrady.evangnet.cz
účet: 2400286385/2010 (FIO Kolín)

Adresát:

Stalo se ve sboru

• Opět po čase přijel na sborový den 19. bře-
zna farář pro menšiny Mikuláš Vymětal. Kázal 
a besedoval s námi o tom, jak se vyhnout ra-
sismu. 
• Sborové shromáždění proběhlo bez zádr-

helů a schválilo všechny zprávy, rozpočet a 
další náležitosti.
• Ve středu před velikonocemi (5. dubna) 

jsme opět četli pašije, ale tentokrát jsme zku-
sili slavit také sederovou večeři na připome-
nutí vysvobození izraelců z egyptského otro-
ctví. Zúčastnilo se kolem třiceti lidí a přestože 
příprava byla poměrně krátká, bylo to velmi 
vyvedené setkání.
• Velikonoční bohoslužby proběhly na Velký 

pátek i Boží hod velikonoční dopoledne. Vel-
kopáteční sbírka 5 500,- byla určena na po-
moc Ukrajině prostřednictvím organizace 
Otcův dům. Hlavní dar lásky Jeronýmovy 
jednoty pak o velikonoční neděli byl 5 400,- 
korun a je určen pro sbor v Libčicích nad 
Vltavou na stavbu fary. 
• Hned po Velikonocích (13. dubna) jsme u-

spořádali komponovaný večer básníka a 
historika Miloše Doležala a muzikanta Jardy 
Svobody. Prolínání veršů Milošovy básnické 
sbírky věnované náhle zesnulé manželce a 
Jardových písní bylo velmi působivé. 
• Čtení z knihy 800 poděbradských osudů, 

které připravuje pan Ladislav Langr, proběhlo 
v úterý 25. dubna v Ekklésii.
• Pro ukrajinské spoluobčany jsme uspo-

řádali výlet na zámek v Loučeni, zúčastnilo se 
ho kolem 45 osob. Volnočasové aktivity pro 
uprchlíky podporuje Českobratrská církev.
• Na sborový zájezd jsme tentokrát vyrazili 

21. května do Hradce Králové, kde jsme 
navštívili bohoslužby, náměstí, věž. Poobě-
dvali jsme v Josefově, kde jsme si prohlédli 
s průvodcem podzemí pevnosti a zakončili 
jsme procházkou po areálu hospitalu Kuks. 
Rovněž na tento výlet jsme přizvali přátele 
z Ukrajiny.
• Sbírka darů Jeronýmovy jednoty, která je 

určena na pomoc sborům s opravami jejich 
budov vynesla v našem sboru 20 450,- korun.
• Synod vedle mnoha dalších věcí usnesl, že 

kazatelé mohou žehnat homosexuálním par-
tnerstvím. Součástí usnesení je, že nikdo k to-
mu nesmí být nucen. I tak to v našich sborech 
(i u nás) vyvolalo různé diskuze. Viz. též úvod-
ní článek v tomto dopise.
• Během května a června se v kostele konalo 

několik různých koncertů, zejména třídních či 
absolventských vystoupení flétnových tříd pa-
ní učitelky Zumrové a Bláhové a sboru Ma-
máter.
• Sbírka na svatodušní neděli je určena pro 

Diakonii a letos přispěla na stavbu domova 
Poměnka v Novém Městě na Moravě. U nás 
vynesla 3 900,- korun.
• Svou třídýdenní praxi u nás strávil student 

teologie Ondřej Zeman. Nejenom sledoval, ale 
také se zapojil a připravil bohoslužby, kavár-
ničku a další programy. 
• Navštívila nás mezinárodní skupina praco-

vníků lutherského svazu, který prostřednic-

tvím ČCE podporuje 
volnočasové aktivity 
pro ukrajinské uprch-
líky. Mluvili jsme s 
nimi o tom, co se u 
nás děje.
• Noc kostelů opět 

proběhla (2. června). 
S dětmi jsme zpívali 
písně ze zpěvníků, 
přivítali jsme kapelu 
Mrtvej (Miloš Rej-
chrt, Tomáš Molnár, 
Rosťa Tvrdík), kteří 
zazpívali naše písně 
starší i novější a na 
závěr v kostele vy-
stoupil písničkář Ka-
rel Vepřek. Účast a 
atmosféra jako obvy-
kle dobrá. 
• Divadelní spolek 

Jiří v našem areálu 
21. května uspořádal 
happening nazvaný 
Den s Jirkou.
• Na sbírku solidari-

ty určenou pro sbory, 
které mají problém se 
splácením personál-
ního fondu, jsme vy-
brali 3 400,- korun.
• Promítalo se i na 

farní zahradě, letos 
zatím jenom jednou.
• Zavedli jsme novou 

knihu ohlášek. 
• V létě proběhly tá-

bory 
• Sborová dovolená 

proběhla nově v Jese-
níkách. Společně 
jsme navštívili 
bohoslužby v Je-
seníku, tamní lázně, Rejvíz a Zlatý chlum, 
prošli Šumperk, vylezli na Praděd. Někteří 
pak v menších skupinách navštívili Bílou 
Vodu, Dlouhé stráně, Šerák… Byla příležitost 
k rozhovorům, hrám, odpočinku, zpěvu. Mož-
ností zde bylo tolik, že jsme se rozhodli toto 
místo navštívit i příští rok.
• Novinkou byly rovněž dva týdny příměst-

ských táborů, které pro ukrajinské děti před-
školního věku připravila Alina Zdyshchuk. 
Děti měly připravený program na zahradě a 
v Eklésii. Každý týden jich bylo kolem 15-17. 
Alina, která s námi i se svým synem Ostapem 
byla i na Minitáboře, se hned v srpnu vrátila 

za manželem domů do Lutsku. Přejeme jí, aby 
se situace doma co nejdřív vrátila do normálu 
(naposledy jsme si s ní o všem psali, když byla 
sice v pořádku, ale v úkrytu po ruském bom-
bardování Lutsku). 
• Prázdninový program na kavárničce si 

účastníci ve své většině připravovali sami.
• Vyměnili jsme střechu nad kůlnami, použili 

jsme k tomu tašky uskladněné ve sklepě. Díky 
tomu máme také nyní sklep u garáží téměř 
volný.
• Připravujeme projekt na výměnu staré 

dešťové kanalizace a využití srážkových vod na 
zalévání zahrady. 


